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Els efectes més evidents de la
pandèmia han quedat enrere.
Aquest estiu, per exemple, ha es-
tat el primer sense restriccions per
poder viatjar arreu del planeta.
Malgrat això, i tal com ja s’apun-
tava en els primers compassos de
la crisi sanitària, hi ha conse-
qüències que es començaran a
veure amb el temps i que tindran
un impacte tristament notable.

Una d’elles és la que es refe-
reix a la salut mental, la infància
i el jovent. Segons apunten des de
l’Institut Infància i Adolescència,
un organisme en el qual partici-
pen l’Institut Metròpoli i l’Ajun-
tament de Barcelona, “el suïcidi
entre les persones adolescents i
joves de 15 a 35 anys ja és la pri-
mera causa de mort en aquesta
franja d’edat a Catalunya”. Així
mateix, l’Organització Mundial
de la Salut (OMS) assegura que
aquest és el problema més gran
de salut pública d’Europa.

Es tracta, doncs, d’un pro-
blema que es va visibilitzar amb
la pandèmia, però que, com afir-
maven en declaracions al diari
Línia des del Consell Nacional de
la Joventut de Catalunya
(CNJC), fa temps que preocupa.
“La pandèmia ha servit per visi-
bilitzar un problema que ja te-
nim des de fa anys”, explicaven
des de l’organisme nacional per
afegir que aquest problema “té a
veure amb una joventut que viu
uns alts nivells d’estrès, que té
por del futur i que en moltes oca-
sions se sent estigmatitzada”.
“Des que som petits ens manca
molta educació emocional que
ens porti a afrontar els proble-
mes, i alhora vivim en una so-
cietat on s’individualitza el do-
lor”, sentenciaven des del CNJC.

SUÏCIDI I JOVES
Si ens centrem en la capital ca-
talana, les xifres indiquen que la
ciutat segueix els patrons globals.
Des de l’Institut Infància i Ado-
lescència assenyalen que, “men-
tre que l’any 2019 hi va haver 89
noies i 22 nois menors de 18 anys
atesos en el programa Codi Risc
Suïcidi, l’any 2021 van ser 274 i
64 respectivament, és a dir, ga-
irebé el triple de noies i prop del
doble de nois”. Aquest augment
preocupant de joves i d’adoles-
cents atesos es va produir en els
moments centrals de la pandè-
mia. Tot i això, des de l’organis-
me asseguren que l’any 2022
les xifres han estat inferiors,
amb 258 nois i 53 noies atesos al
programa. Sigui com sigui, són
registres molt més elevats que els
d’abans de la pandèmia.

Els nois i noies amb idees su-
ïcides han augmentat, doncs,
però, malgrat això, les temptati-
ves i les morts per suïcidi són me-

nys. “En el cas de l’adolescència,
el 2021 8 infants i adolescents (6-
17 anys) han estat víctimes de
temptativa de suïcidi a Barcelo-
na, mentre que entre els adoles-
cents de 10 a 19 anys, el 2020 i el
2021 es van produir 3 morts per
suïcidi cada any”, enumeren des
de l’institut.

PREOCUPACIÓ I SOLUCIONS
Davant d’aquestes xifres, que a
ulls de l’Institut Infància i Ado-
lescència suposen una “intensi-
ficació de les ideacions i de casos
atesos”, l’organisme assenyala
que és important “obrir la refle-
xió i maximitzar les possibilitats
de prevenció”.

És per aquest motiu que la
Xarxa dels Drets de la Infància ha
elaborat un manifest per a la
prevenció i l’abordatge del suïcidi
en la infància i l’adolescència
que es donarà a conèixer el prò-
xim 13 de setembre. En l’acte de
presentació es detallaran els re-

cursos per a cada fase del proto-
col contra el suïcidi, és a dir, la
prevenció, la detecció i l’actuació.
“La guia incorpora les claus per
reconèixer els diferents nivells
d’alerta, identifica objectius pe-
dagògics i proposa activitats con-
cretes per a la fase d’actuació, es-
pecialment centrades en el treball
amb el grup-classe”, afirmen des
de l’institut.

NOVA MIRADA
Sovint s’intenta combatre el su-
ïcidi des de les seves conseqüèn-
cies més mortíferes. Tanmateix,
des de l’Institut Infància i Ado-
lescència consideren que el suïcidi
és “la punta de l’iceberg d’un
profund malestar que moltes ve-
gades es gesta durant la infància”.
“Aquest malestar està creixent a
tots els contextos socials, inclosos
els de més benestar econòmic, tot
i que creix en grau més alt en els
contextos amb més vulnerabilitat
social”, diuen.

Així doncs, si fins ara l’enfo-
cament del suïcidi es feia des de
la salut mental, actualment “toca
abordar el fenomen del suïcidi des
d’una mirada psicosocial i amb un
enfocament comunitari”. “Cal po-
sar damunt la taula la necessitat
d’un nou paradigma en la mira-
da envers el suïcidi i les ideacions
suïcides a l’adolescència”, expli-
quen des de l’organisme.

Amb aquesta perspectiva, di-
uen des de l’institut, es podran
produir dos canvis. Per una ban-
da, comprendre que la prevenció
del suïcidi ha de començar des de
la infància, perquè “l’efecte acu-
mulatiu de factors de risc pot em-
pitjorar la salut mental a l’adoles-
cència i joventut”, i, de l’altra ban-
da, tenir en compte altres factors
més enllà dels individuals, com ara
“els privilegis o les dinàmiques d’o-
pressió social, que condicionen la
probabilitat de tenir ideacions su-
ïcides o intents de suïcidi o de no
tenir-les”, sentencien.

Quan ser jove no vol dir felicitat
» El problema del suïcidi juvenil s’ha enquistat després de la pandèmia, durant la qual es va visibilitzar
» “La joventut viu uns alts nivells estrès, té por del futur i se sent estigmatitzada”, alerten els experts

Els suïcidis van augmentar durant la pandèmia. Foto: Pexels

Albert Alexandre
BARCELONA
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És un pas molt impor-
tant contra la impuni-

tat que @interiorcat de-
cideixi expulsar del cos de @mossos els
6 agents condemnats per una situació
de maltractament policial racista. És un
precedent que ha d'utilitzar-se en altres
casos de condemnes fermes per tortura
o maltractaments.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Com és que, quan ne-
gociem que el català

sigui oficial a Europa,
hem de demanar que també ho sigu-
in el basc i el gallec (amb l’element ex-
tra de complicació que això suposa),
però que, quan ells negocien el seu
concert econòmic, ho fan només per a
ells? #Pensar.

@AlbertLloreta

[Sobre unes declara-
cions de la portaveu

de Junts al Congrés, Mí-
riam Nogueras] D’alimentar les críti-
ques al carrer contra ERC per negociar
amb el PSOE a agrair al govern espa-
nyol els seus esforços malgrat la pri-
mera fallida del català a Europa: el gir
pragmàtic de Junts, consolidat.

Si els esportistes fede-
rats tinguessin dignitat

(tots, homes i dones, de
qualsevol esport), haurien de desobe-
ir el dret de cuixa legal i legalitzat en
una Llei de l’Esport APROVADA L’ANY
2022 i no anar més a cap selecció es-
panyola fins que no es derogui aquest
servei militar.

@MiquelBonet_@carmerocasegui@Andres_gberrio

La lupa

És estrany el dia que no ens llevem amb no-
tícies sobre mobilitzacions i queixes de ve-
ïns i veïnes de Barcelona per les dificultats
de poder conciliar la seva vida diària amb els

usos turístics del seu entorn.
Queixes del veïnat del Carmel, Can Baró, la Salut,

Vallcarca, Sagrada Família, la Barceloneta, la Vila
Olímpica, el Poblenou… És un degoteig constant. Quei-
xes reiterades sobre la turistificació de gran part de
la nostra ciutat. Arribats aquí, i abans de ser acusat
de tendenciós i de turismofòbic, crec que ens convé
diferenciar clarament entre turisme i turistificació.
Aquesta, la turistificació, té lloc quan en un espai li-
mitat, com Barcelona, el nombre de persones sobre-
passa la capacitat de càrrega d’aquest espai o el límit
de canvi acceptable. En xifres possiblement és més fà-
cil fer-se’n una idea: cada dia, un 10,5% de les persones
usuàries de la nostra ciutat són turistes, i gran part
d’ells es concentren en espais de gran afluència
(EGA) difícils de gestionar, ja que s’incrementa l’im-
pacte sobre la convivència amb el veïnat de la zona.
Les solucions no són fàcils, perquè, malgrat l’impuls
de mesures correctores de l’impacte negatiu de l’ac-
tivitat turística, hi ha el risc d’expulsar cap a altres ter-
ritoris els mateixos problemes que es produeixen ara
als barris més tensats pel turisme.

Aquesta turistificació altera l’hàbitat de les persones
residents, els carrers, les places, la cultura, les activitats
socials, etc. Aquest model d’activitat turística també
afecta el gaudi de diversos drets de ciutadania, com
ara el dret a la convivència pacífica, a l’espai públic,
a l’habitatge, al medi ambient, al descans, a la mobi-
litat i a la seguretat ciutadana, entre altres.

Com hem dit abans, són nombroses les queixes re-
lacionades amb problemes de convivència derivats de
l’ús intensiu de l’espai públic per part de les persones
visitants. Aquestes problemàtiques encarnen les de-
nominades “externalitats negatives” del turisme i en-
tren en conflicte amb el dret a la ciutat de la pobla-
ció local.

Un dels efectes preocupants que podem observar
davant la turistificació d’espais és la pèrdua de la iden-
titat dels barris i la dedicació del teixit comercial a les
necessitats de les persones visitants per davant del ve-

ïnat. La transformació dels usos comercials dels lo-
cals pot generar dificultats per a la població que vol
desenvolupar una vida quotidiana, tant per l’accés a
béns i serveis com per l’increment del seu preu.

Aquesta transformació també afecta el teixit as-
sociatiu dels barris, especialment davant la dificultat
per garantir l’accés a un habitatge digne i a preu as-
sequible als barcelonins i barcelonines. Possible-
ment, qui més pateix els efectes de la turistificació són
les persones grans i la infància, les primeres per la pèr-
dua del sentiment de pertinença al lloc i les segones
per la impossibilitat de gaudir d’autonomia i d’espai
d’esbarjo suficient.

Per fer front a aquestes externalitats negatives ens
cal afermar la protecció del dret a la ciutat de la po-
blació dels barris, reforçar el control de les activitats
comercials i la seguretat, revisar l’eficàcia de les me-
sures adoptades i, sobretot, crear un espai de debat
per repensar el model de turisme a fi de fer-lo com-
patible amb la protecció dels drets humans de pro-
ximitat. Recentment, des de la Sindicatura de Greu-
ges de Barcelona ens hem pronunciat sobre la turis-
tificació de l’entorn del temple de la Sagrada Famí-
lia. No obstant això, considerem que les recomana-
cions que formulem s’han de fer extensibles a la res-
ta de barris afectats per la turistificació.

Cal repensar el model de turisme
per fer-lo compatible amb 

els drets humans de proximitat

per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

Turistificació
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Ferit crític un veí del Poblenou després 
d’enfrontar-se al lladre que li havia robat el mòbil1

2
Lorenzo Di Pietro, nou director 
general de Barcelona Activa

Ortega: “A Barcelona Activa hem treballat per
al foment d’una economia més sostenible”

Els millors creadors se citaran al Poblenou

El + llegit líniaSantMartí.cat

3

4

5

Els veïns de la Pau, indignats 
per un nou tiroteig

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Sant Martí no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@laiacopa: Misa, Carmona i Athenea arri-
ben a l’hotel de concentració de la selecció
espanyola. Sembla que no hi ha alternativa
per a les jugadores [els hi obliga la llei].

@guilem97puig: Vox ha marxat del Con-
grés dels Diputats en sentir parlar gallec.
Ni dos minuts han pogut aguantar no sen-
tir parlar castellà.

#CatalàGallecBasc 

@324cat: Miquel Buch recorrerà la sentèn-
cia que el condemna a quatre anys i mig de
presó per haver contractat com a assessor
un Mosso que feia d’escorta a Puigdemont.

#BuchCondemnat #ObligadesATornar

La clau

És probable que no sigui la
primera vegada que sent
un xiulet fort i estrident

que prové del seu telèfon mòbil.
Quan el consulta, llegeix les
instruccions que ha de seguir de
forma immediata per protegir-
se d’una emergència, catàstro-
fe natural o accident greu. A Ca-
talunya, el Govern va fer proves
amb aquests sistemes d’alerta a
Lleida, l’Alt Pirineu i l’Aran el
passat mes de febrer; i a Tarra-
gona, Terres de l’Ebre, el Pene-
dès, Girona i Catalunya Central
a l’abril.

A principis de setembre, la
Comunitat de Madrid va fer ser-
vir per primer cop aquesta tec-
nologia per informar tots els
ciutadans amb un telèfon in-
tel·ligent sobre els riscos meteo-
rològics derivats de l’arribada
d’una gota freda. I la polèmica no
es va fer esperar. En primer lloc,
alguns ciutadans van considerar
que les tempestes no van ser tan
fortes com es preveien i van ma-
nifestar el seu malestar i rebuig
per un excés d’alarmisme de les
autoritats. En segon lloc, van
argüir que el sistema vulnerava
la normativa de protecció de
dades de la UE. També van cri-

ticar la mesura alguns polítics,
com ara l’alcalde de Madrid,
José Luís Martínez Almeida, i
el president de la Junta d’An-
dalusia, Juan Manuel Moreno,
arribant fins i tot a demanar di-
missions.

És justificable que les ins-
titucions ens informin a través
dels telèfons mòbils que som
en una zona afectada per una
emergència? O va en contra de
la nostra privacitat? Abans de
respondre aquestes qüestions,
el primer que caldria aclarir és
què entenem per emergència,
catàstrofe natural o accident
greu. Potser, en un primer
moment, la gota freda anun-
ciada a tot l’Estat no va ser tan
contundent com es temia, però
val la pena recordar que les
tempestes van deixar víctimes
mortals, desapareguts i van
causar greus danys materials.

Fer servir els sistemes d’a-
lerta com a principal tecnolo-
gia per gestionar i mitigar els

riscos d’una emergència és,
per tant, una responsabilitat ci-
vil i política. I en cap cas vul-
nera la privacitat dels ciuta-
dans, ja que l’alerta s’envia de
manera indiscriminada a tots
els telèfons mòbils que es tro-
ben en una àrea geogràfica
concreta. No es necessiten nú-
meros de telèfon i, en conse-
qüència, els receptors són anò-
nims, de manera que no es vul-
nera la normativa de protecció
de dades de la UE.

Aquests sistemes d’alerta,
amb els quals ens comencem
a familiaritzar, són freqüents a
nombrosos països que patei-
xen més assíduament incle-
mències climàtiques, com ara
els Estats Units, el Canadà o el
Japó. Tenint en compte l’es-
calfament global i els darrers
estius, amb temperatures cada
cop més elevades i fortes tem-
pestes, em temo que ens hi
haurem d’anar acostumant:
més val prevenir que guarir.
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Tecnologia i emergències
per Susana Pérez Soler

Els semàfors

El Poblenou va viure, del 8 al 
17 de setembre, la seva Festa
Major, una tradició que es va
consolidar fa 150 anys. A més 
de commemorar aquesta

efemèride, enguany també es
va celebrar el 70è aniversari 

dels Gegants. 
pàgina 10Festa Major Poblenou

La Biblioteca Gabriel García
Márquez de Sant Martí ha estat

reconeguda com la millor
biblioteca pública del món,

segons la Federació
Internacional d’Associacions i

Institucions Bibliotecàries (IFLA)
i Systematic. 
pàgina 10Biblioteca G. Márquez

El Consell Nacional de la
Joventut de Catalunya (CNJC),
en el marc de la seva defensa

dels joves, continua lluitant per
posar com a prioritat social

la importància de parlar sobre
el suïcidi, les xifres del qual han
augmentat des de la pandèmia.

pàgina 3CNJC
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NLes millors
perles

Sebastià d’Arbó ha lamentat la mort d’un antic company seu
de la ràdio, Pepe Domingo, recordant el seu “estil de cridar i

cridar”, que li semblava “horrible”, i explicant que li va “prendre
una novietade la tele”, tot destacant que ells ja no hi són i ell, sí.

Detenen un lladre en tornar al domicili on havia entrat a
robar el dia anterior perquè s’hi havia deixat unes

bosses plenes d’aparells electrònics sostrets. Les víctimes
el van reconèixer i van alertar els Mossos d’Esquadra.

Bad Gyal ha guanyat el premi al talent jove de La Vanguardia
i ha recollit el guardó de mans de Felip VI. El contrast entre

el seu estilisme, un vestit curt i semitransparent, i el lookdels
reis d’Espanya ha deixat una imatge que ja és històrica.

Un artista ven a un museu unes obres que, teòricament,
havien de ser uns quadres plens de bitllets enganxats,

però resulta que només eren llençols blancs i l’obra es deia
“Agafa els diners i marxa”. Ara els haurà d’indemnitzar.

LA FOTOTwitter (@CasaReal)

Mirada pròpia

El 1931, el parlament espanyol va donar llum
verda al sufragi femení gràcies a la lluita i les
reivindicacions de Clara Campoamor i de
moltes altres dones que van alçar la veu per

fer que el 19 de novembre del 1933 la meitat de la po-
blació que no tenia dret a vot fins aleshores pogués acu-
dir a les urnes, per primer cop, al país. Aquest pròxim
mes de novembre farà noranta anys d’aquella fita his-
tòrica que va significar el reconeixement del dret de
ciutadania que sempre havíem tingut negat les dones,
considerades fins llavors ciutadanes de segona –i ni
tan sols això. En aquell avenç de drets, molts homes
van demostrar que estaven compromesos amb l’equitat
i la justícia social, fet que, sens dubte, va ser decisiu per
materialitzar aquest importantíssim avenç. Des de lla-
vors, gràcies a la lluita feminista i a la voluntat políti-
ca de molts partits, sobretot d’homes i dones pro-
gressistes, s’ha aconseguit més reconeixement de
drets i llibertats per a totes nosaltres. Alhora, tots els
passos fets a favor de la igualtat real i efectiva entre els
homes i les dones –i els importants pactes polítics for-
jats des del món local, autonòmic i estatal– han inci-
dit en un benestar i una qualitat de vida més grans de
tota la ciutadania –i dic tota. Sens dubte, l’agenda trans-
formadora en polítiques d’igualtat que hem impulsat
i que impulsem des del municipalisme ens està per-
metent poder avançar cap a una societat globalment
millor, amb menys desigualtats i amb més oportuni-
tats perquè tothom pugui desenvolupar projectes de
vida amb plenes garanties. Perquè quan avancem en
igualtat, totes les persones hi guanyem.

Però trencar els dogmes i privilegis del patriarcat
va ser difícil llavors i ho és ara. Malgrat les dificultats,
cal continuar lluitant i comprometent-nos totes i tots
pel bé comú. Ho veiem durant aquestes nou dècades
de lluita constant de moltes dones i homes que ens van
precedir. Malgrat les resistències, són moltes les fites
aconseguides i molts els reptes que cal assolir. El que
està clar és que, gràcies a moviments com el sufragis-
ta, les dones van poder començar a ser subjectes po-
lítics, cosa que ha suposat un enfortiment de la de-
mocràcia i que puguem viure en una societat millor per
a tothom. Ara més que mai no podem fer cap pas en-
rere ni en drets ni en llibertats. Cal mantenir els pac-
tes polítics globals, com l’estatal contra la violència de
gènere, encara més en el moment en què ens trobem,
perquè la violència contra les dones –en totes les se-
ves dimensions– continua sent avui dia una de les grans

amenaces per al progrés i les llibertats de tota la civi-
lització. Aquest ha de continuar tractant-se com un tema
clau en l’agenda política, de primer ordre i prioritat dels
governs estatals, autonòmics i locals, perquè lluny de
disminuir, veiem amb xifres i casos un terrible agreu-
jament, sobretot pel que fa a les agressions sexuals en-
tre la població més jove.

Des de Santa Coloma de Gramenet, i a partir del pro-
jecte de La Ciba, estem treballant diferents línies d’ac-
tuació que han demostrat ser molt eficaces a l’hora d’a-
bordar les violències, tant pel que fa al tractament in-
tegral i reparador de les víctimes a través del Centre d’In-
formació i Atenció Integral a les Dones (CIRD) com des
del projecte comunitari Xarxa Violeta, en el qual s’han
implicat les entitats, associacions, comerços i empre-
ses de serveis de Santa Coloma de Gramenet, a més de
les comunitats veïnals, en la prevenció conjunta de les
violències sexuals i LGTB-fòbiques, per combatre-les
des de la necessària perspectiva comunitària. També la
coeducació és un eix fonamental de prevenció de les vio-

lències, pel que fa a la formació i tallers a les escoles i
instituts, perquè els i les joves, des de petits, puguin re-
conèixer el que són les relacions tòxiques i per promoure
relacions afectives des de la llibertat i el respecte.

Des de La Ciba hem obert una nova línia d’inter-
venció que té a veure amb la promoció de les noves mas-
culinitats, a partir de la qual estem desenvolupant pro-
jectes adreçats als homes i als adolescents colomencs,
sempre des d’una mirada corresponsable i igualitària.
Per una banda, oferim propostes vinculades a la co-
educació i la criança, amb grups de preparació per a la
paternitat i cercles de pares que es fan conjuntament
amb ASSIR Santa Coloma (Atenció a la Salut Sexual i
Reproductiva, de l’ICS) i l’entitat Gramamás, respec-
tivament. Els grups de preparació per a la paternitat s’a-
drecen a futurs pares que volen compartir l’experièn-
cia de la gestació i el postpart de les seves criatures. Un
espai de seguretat i confiança on rebre suport i acom-
panyament en el procés de paternitat i criança des de
la presència i la corresponsabilitat, a més d’explorar amb

altres homes els reptes i les oportunitats de les pater-
nitats avui dia. Per donar continuïtat a aquesta acció,
s’ha creat també un cercle de pares amb homes que es-
tan criant fills i filles de 0 a 6 anys. La seva primera ses-
sió es va fer el juny i va ser una experiència molt pro-
fitosa que repetirem cada mes. L’objectiu és oferir un
espai propi on compartir i construir altres formes de
ser pares, més corresponsables, més presents i actius,
així com un lloc on poder intercanviar malestars i ne-
cessitats compartides.

Entenem que cal construir aquestes noves pater-
nitats per trencar amb les masculinitats tòxiques, i per
aconseguir-ho és important oferir aquests nous espais
de criança compartida com a línia estratègica. Alhora,
creiem fermament en el valor d’aquests espais per pre-
venir les violències masclistes, perquè tenir homes que
cuiden sabem que és un factor de protecció des de la
cura, l’empatia, l’escolta i les emocions envers la res-
ta de persones.

Per altra banda, i amb aquesta filosofia sobre la pro-
moció i atenció a noves masculinitats, portem a terme
sessions de treball individual i grupal per a joves a par-
tir dels dotze anys des del CIRD Jove. Es tracta d’un es-
pai d’informació i acompanyament a nois joves per a
la revisió crítica de les masculinitats i la prevenció de
tota mena de violències. Des del 2020 es fa una feina
individual crucial amb joves derivats de les escoles, ins-
tituts o espais comunitaris. Parlem de joves que han po-
gut exercir actituds masclistes o que han fet assetjament
escolar, entre altres tipus de violències, i que volen fer
una revisió crítica de la seva masculinitat, que tenen
dubtes sobre la seva sexualitat o que han estat víctimes
de violències. Enguany, per primer cop, s’ha treballat
amb un grup de vuit joves, durant 10 sessions, des de
l’autocrítica, com es construeix la masculinitat i els cos-
tos que té per a ells, les greus implicacions pel que fa
a les desigualtats, la vulnerabilitat associada, la se-
xualitat, la cura o la violència en tots els seus vessants.

Creiem que aquesta línia sobre les noves masculi-
nitats és un pas important a fer des de tots els governs
i administracions públiques per continuar avançant en
la igualtat real i efectiva entre els homes i les dones. I
des de les ciutats i pobles hem de poder dotar la ciu-
tadania d’aquestes eines i espais relacionals per con-
tribuir a canviar aquest paradigma patriarcal que cal
superar d’una vegada per totes. Pel benestar de totes
i tots, per una societat i un món més just i igualitari, per
un món lliure de violències… Fem-ho possible!

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Promovent les noves masculinitats

Tenir homes que cuiden sabem
que és un factor de protecció
envers la resta de persones
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@ARAToniPadilla: El tren de Vilanova
acaba a Sitges. Aficionats britànics i de Nova
Zelanda camí de la Copa Amèrica intentant
entendre Renfe parlant amb el personal.

@jmangues: [Davant la bona audiència de
SX3] Es demostra cada cop més que l’aban-
donament dels dibuixos en català va ser un
error que no s’hauria d’haver comès mai.

@SindicatLloguer: Cooperativisme i sin-
dicalisme ens aliem en defensa del dret a
l'habitatge. Presentem un acord històric i
sense precedents amb @sostrecivic.

Flaixos

Tribuna

Des de principis de juliol i fins a final d’any, l’estat
espanyol ostenta la presidència del Consell de la
UE, una presidència que s’estableix de manera
rotatòria entre els diferents estats membres. Per

a l’estat espanyol, les prioritats durant aquest segon semestre
del 2023 seran la reindustrialització de la UE, avançar en la
transició ecològica, promoure la justícia social i econòmica
i reforçar la unitat europea. És en aquest últim eix en el qual
s’emmarcaran les negociacions sobre el nou Pacte europeu
de Migració i Asil, que pretén tant harmonitzar els proce-
diments en matèria de migració i asil per assegurar la igu-
altat de tracte de tots els sol·licitants, independentment del
país europeu al qual arribin, com establir mecanismes que
permetin compartir les responsabilitats que tenen els estats
en l’acollida de les persones refugiades. Segons l’agenda de
la presidència espanyola, es preveu que les negociacions del
pacte es duguin a terme durant els pròxims mesos i que, a
principis del pròxim any, pugui ser signat pels diferents es-
tats membres. No obstant això, el punt de partida per a les
negociacions, és a dir, la proposta que van fer els ministres
de l’Interior dels diferents estats i que ara passarà al Parla-
ment Europeu, és força preocupant.

Ja fa anys que les organitzacions en defensa dels
Drets Humans reclamem que s’harmonitzi la política mi-
gratòria a nivell europeu, principalment perquè el tracte
dispensat als sol·licitants d’asil sigui el mateix als diferents
estats membres de la UE i perquè l’acolliment d’aquests
sol·licitants, així com l’estudi de les seves demandes, no re-
caigui únicament en els països amb fronteres exteriors.
Avançar en la consolidació d’un sistema europeu comú d’a-
sil és, en principi, una bona notícia. No obstant això, aquest
nou pacte que en els pròxims mesos s’haurà de negociar
al Parlament Europeu no té res a veure amb les reclama-
cions que des de fa anys fan aquestes organitzacions ni amb
les necessitats de protecció que tenen les persones que es
veuen obligades a desplaçar-se.

El pacte aprofundeix en l’òptica securitària en la gestió
de l’arribada de nacionals de tercers països, amb propostes
com la ràpida anàlisi de sol·licituds d’asil en frontera, que posa
en perill el principi de no devolució i que discrimina els sol·li-
citants segons el seu origen nacional; la detenció adminis-
trativa de sol·licitants d’asil, inclosa la de menors d’edat ma-
jors de 12 anys; l’aposta per reforçar les deportacions forçoses,
donant cada vegada més protagonisme a Frontex, l’agència
de control de fronteres denunciada en nombroses ocasions
per vulnerar els drets de les persones migrants; o la mer-
cantilització de l’acollida de les persones refugiades, permetent
que els estats paguin per no acollir. Mirades en conjunt, aques-
tes propostes signifiquen una greu reculada en el dret d’a-
sil i en la protecció de les persones refugiades. El pacte por-
ta fins a l’últim extrem el dret dels estats a decidir sobre l’en-
trada i la permanència en el territori sota el qual exerceixen
la seva sobirania d’aquells que no són ciutadans, encara que
per això es vulnerin sistemàticament els seus drets humans

i, més concretament, el dret de tota persona a sol·licitar pro-
tecció internacional en cas de persecució, així com el dret a
la mobilitat humana.

Aquestes pràctiques de no admissió, tancament i de-
portació aprofundeixen en la deshumanització i crimina-
lització de les persones migrants i refugiades, transmeten a
la ciutadania la imatge que la migració és un perill del qual
hem de protegir-nos i que els drets de les persones migrants
i refugiades poden ser permanentment vulnerats sense que
hi hagi conseqüències. I això és especialment perillós en un
context en el qual els discursos i les polítiques de l’extrema
dreta avancen per tot el continent. Hi ha una línia que uneix
la sistemàtica vulneració de drets que pateixen les persones
migrants i refugiades per part dels estats que tenen l’obli-
gació de protegir-les i l’augment dels discursos racistes an-
tiimmigració, ja que aquests últims es veuen legitimats per
les primeres. La millor manera de demostrar que s’està ra-
dicalment en contra dels discursos i les polítiques de l’extrema
dreta és impulsar normatives que posin al centre els drets
humans i la protecció de les persones que es veuen obliga-
des a fugir. Cedir a les exigències d’aquells partits o estats
membres que enarboren propostes racistes i xenòfobes, com
l’intent d’alguns països de no acollir persones refugiades, im-
plica legitimar-les i normalitzar-les. Si no aconseguim do-
nar la volta a aquest pacte que es negociarà en els pròxims
mesos i establir mecanismes reals de protecció que compleixin
amb els estàndards que exigeix el dret internacional, les con-
seqüències seran desastroses tant per a les persones refu-
giades com per al conjunt de la ciutadania.

Les polítiques migratòries europees de les últimes dè-
cades, obstinades a convertir el continent europeu en una
fortalesa, han fracassat estrepitosament. El seu objectiu prin-
cipal, impedir l’arribada de sol·licitants d’asil, no s’ha com-
plert. I quan s’ha produït un descens en les arribades de per-
sones que buscaven protecció ha estat a costa de la desaparició
de milers d’elles en les rutes terrestres i marítimes cap a Eu-
ropa. Les persones amb necessitats de protecció no han ces-
sat d’intentar buscar refugi, simplement ho han continuat
fent transitant itineraris cada vegada més perillosos i posant
la seva vida en risc.

Els moviments migratoris obeeixen a múltiples i com-
plexos factors i són conseqüència, entre altres coses, de la
globalització, del sistema de producció capitalista, de les po-
lítiques neoliberals de les últimes dècades i de les polítiques
extractives que històricament han desenvolupat els països
del nord respecte dels del sud. Els moviments migratoris
no cessaran i els governs dels estats europeus mai tindran
la capacitat d’impedir l’arribada de persones que estan sent
perseguides. És decisió nostra, per tant, apostar per una ges-
tió de les migracions i l’asil que respecti els drets humans
o per una que continuï produint vulneracions de drets, pa-
timents i morts. Potser, després d’anys de polítiques fra-
cassades, és hora de posar en marxa un pacte que realment
protegeixi les persones refugiades.

Hi ha una línia que uneix
la sistemàtica vulneració
de drets que pateixen les
persones migrants i

l’augment dels discursos
racistes antiimmigració.
La millor manera de
demostrar que s’està
radicalment en contra 
de l’extrema dreta és

impulsar normatives que
posin al centre els drets
humans i la protecció de
les persones que fugen

“
“

per Adrián Vives, coordinador d’Incidència Política i Participació Social de la CCAR

Protegim les persones refugiades
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La millor biblioteca del món
és la Gabriel García Márquez

RECONEIXEMENT4Ja és oficial:
Sant Martí té la millor bibliote-
ca pública del món, la Gabriel
García Márquez. Ho diu la Fe-
deració Internacional d’Asso-
ciacions i Institucions Bibliote-
càries (IFLA) i Systematic, que
van concedir a finals d’agost el
Premi a Millor Biblioteca Públi-
ca del 2023 a aquest equipament
de Sant Martí.

“El premi és un regal per a
tota la ciutadania, però sobretot
per als veïns de Sant Martí i la
Verneda”, va expressar Ferran
Burguillos, gerent del Consorci

de Biblioteques de Barcelona, en
conèixer la notícia. El personal
de la biblioteca també va dedicar
aquest guardó al veïnat: “Que
érem la millor biblioteca del
món ho sabíem des que vau co-
mençar a omplir-la de vida. Per-
què la millor biblioteca és la
que té els millors usuaris”.

El jurat del premi va destacar,
entre altres aspectes, la interacció
de la biblioteca amb el seu entorn
i amb la cultura local, així com la
qualitat arquitectònica de l’edifi-
ci, la flexibilitat dels espais i serveis,
la digitalització i la sostenibilitat.

Es reobre al trànsit el pont de
Santander, encara en obres

MOBILITAT4El pont de San-
tander es va reobrir al trànsit en
tots dos sentits el passat 17 de se-
tembre, després de dos mesos ta-
llat. Tanmateix, aquesta recu-
peració de la circulació no sig-
nifica la fi de les obres. Els tre-
balls s’allargaran fins a finals de
març, però en els mesos d’obres
que queden només es preveu
que hi hagi “talls puntuals quan
alguna fase ho faci necessari”, se-
gons informa l’Ajuntament.

El pont també compta ara
amb una passera provisional
per a vianants, que es mantindrà

pràcticament fins al final de les
obres, quan ja estiguin disponi-
bles les noves passeres. 

LA CONNEXIÓ DE DOS BARRIS
Tal com recorda l’Ajuntament, les
obres del pont de Santander han
de servir per millorar la connexió
entre els barris de la Verneda i la
Pau i del Bon Pastor. O el que és
el mateix, per millorar la conne-
xió entre dos districtes, Sant
Martí i Sant Andreu. El nou pont
serà, doncs, “accessible, segur i
permeable” i “promourà la mo-
bilitat a peu i en bicicleta”.

El Poblenou viu amb
intensitat la seva Festa Major
TRADICIÓ4El Poblenou va viure
del 8 al 17 de setembre una nova
edició de la Festa Major, una ce-
lebració que ja fa 150 anys que es
va consolidar. Precisament, el
primer dia de festa es va inaugu-
rar una exposició sobre aquesta
efemèride a Can Felipa. 

La mostra, que es podrà veu-
re fins al 30 de setembre, va ser
una de les més de 300 activitats
programades enguany amb mo-
tiu de la Festa Major del barri. El

pregó de la periodista Maria Favà
i Compta va donar el tret de sor-
tida a més d’una setmana de con-
certs, exhibicions de cultura po-
pular i moltes altres activitats.

SETANTA ANYS DE GEGANTS
Els 150 anys de la consolidació de
la Festa Major no va ser l’únic ani-
versari inclòs en l’edició d’aquest
any: el 70è aniversari dels Gegants
del Poblenou també es va com-
memorar durant la festa.

Prestatgeries de la biblioteca de Sant Martí. Foto: Maria Pratdesaba/ACN

Els Gegants. Foto: Ajuntament

Política | El nou president del Districte, del PP
Víctor Martí de Villasante, del Partit Popular, és el nou president del Districte

de Sant Martí. Així es va decidir en el ple de constitució del nou Consell de
Districte, quan el popular es va imposar clarament al candidat de Vox. 

SUCCESSOS4Un tiroteig va po-
sar en alerta el barri de la Pau el
passat 12 de setembre a la nit.
Per a alguns veïns, aquest fet ha
estat “la gota que ha fet vessar el
got”, tal com diu la Puri, mem-
bre de l’Associació de Veïns.
Aquesta veïna recorda que en-
guany ja hi ha hagut tres tirote-
jos a la zona i que, per tant, “no
és un fet puntual”. Davant d’ai-
xò, els veïns han decidit mobi-
litzar-se diàriament per denun-
ciar la inseguretat que senten.

Des de fa una setmana, es
troben cada dia a les nou del ves-
pre a les portes del CAP La Pau
i fan una cassolada pels carrers
del barri. Volen fer sentir la seva
queixa i exigir solucions a l’A-
juntament, que fins ara no els ha
donat la resposta que esperaven.

Pel que fa a les possibles so-
lucions, la Puri creu que “com a
mínim haurien de posar més
vigilància a la zona”, tot i que dei-
xa clar que “són els polítics els

qui haurien de saber com actu-
ar en aquestes situacions”.

“NO ES POT VIURE AIXÍ”
“Ens sentim molt insegurs”, as-
segura la Puri. En aquest sentit,
assenyala que l’últim tiroteig es
va produir a les deu de la nit, una
hora en què encara és habitual
que hi hagi veïns pel carrer,
també adolescents. “Fa por pen-
sar-ho. No es pot viure així”, sen-
tencia. Per últim, remarca que ja

“fa tres o quatre anys” que els ve-
ïns de la Pau alerten de la man-
ca de seguretat al barri, però que
ara “s’ha agreujat”. “Tirotejos,
això ja és el màxim. Què més ha
de passar?”, es pregunta.

En el moment de tancar
aquesta edició de Línia Sant
Martí, diversos veïns de la Pau
havien acudit plegats a l’Au-
diència Pública del Districte per
deixar constància de la protesta
que es va activar amb el tiroteig.

La concentració veïnal del 13 de setembre. Foto: Facebook (@AvvLaPau)

Els veïns de la Pau diuen 
prou després de l’últim tiroteig
» Organitzen cassolades cada vespre per denunciar la inseguretat
» “Ha estat la gota que ha fet vessar el got”, diu una veïna del barri
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De motius per lamentar-
se quan parlem de la
nostra llengua n’hi ha
a cabassos. La justícia

obliga alguns centres educatius a
impartir el 25% de les classes a Ca-
talunya en castellà. Al País Va-
lencià, el PP i Vox prohibeixen re-
vistes i concerts que es fan en l’i-
dioma d’Ovidi Montllor. Google
discrimina el català. La meitat dels
joves de Barcelona no utilitzen la
llengua i en alguns districtes com
Nou Barris aquesta xifra baixa fins
al 5%. A la regió metropolitana hi
ha zones on quasi un de cada qua-
tre ciutadans no sap parlar cata-
là i un de cada quatre no sap lle-
gir-lo. En indrets com l’Hospita-
let, només el 12% de la població té
el català com a llengua d’ús habi-
tual. Al Baix Llobregat Sud i al
Barcelonès Nord és el 15%. La
cosa millora tímidament al Baix
Llobregat Nord (27%) i a Barce-
lona (29%), i ho fa amb claredat
al Maresme (44%) i al Vallès
Oriental (37%). En cap cas, però,
s’arriba a les xifres de les Terres de
l’Ebre (72%).

Així podríem seguir fins a l’in-
finit. Fins a la lamentació paralit-
zant. El català no passa pel seu mi-
llor moment, és obvi. Malgrat
això, hi ha moltes iniciatives que
miren de millorar la salut de la
llengua. Hi ha qui no es rendeix. 

APRENDRE CATALÀ
Tot comença a l’educació. Des
del final de la dictadura, gran
part dels esforços per recuperar
l’ús de la llengua –amb el permís
de la ràdio i la televisió pública ca-
talana– es van centrar en la im-
mersió lingüística a l’escola pública
i en els cursos de català per a
adults. Les primeres experièn-
cies de centres educatius en els
quals s’ensenyaven totes les ma-
tèries en català van néixer a San-
ta Coloma de Gramenet l’any
1983. Pel que fa als cursos, van es-
tendre’s gràcies al Consorci per a
la Normalització Lingüística
(CPNL), que es va crear l’any
1988. “Entre els anys 80 i els
2000 el català va tenir bona salut”,
explica la directora del Centre de
Normalització Lingüística L’Heu-
ra, Noemí Ubach.  

Avui dia, s’ha de dir que a la
metròpoli el grau de coneixement
del català és elevat. “La gran ma-
joria de la població té capacitat
d’entendre’l”, explica el membre
de l’executiva de Plataforma per la
Llengua Eloi Planas. “Tothom
que ha passat pel sistema educa-
tiu més o menys l’entén”, afe-
geix. Amb tot, a partir del canvi de
mil·lenni, la població nascuda
fora de l’estat espanyol va aug-
mentar de forma exponencial a la
metròpoli, i això està fent tronto-
llar la salut de la llengua. Un dels
grans reptes per al català, doncs,
és que aquesta bossa de ciutadans,
que a tota Catalunya ascendeix a
1,2 milions d’habitants, aprengui
l’idioma. Des del CPNL ofereixen
cursos per a aquestes persones que
tenen molt èxit. “Hem notat que
la demanda no ha parat de créixer,
i si l’any 2019 teníem 2.000 alum-

nes, aquest any n’hem sumat
2.200”, afirma Ubach referint-se
exclusivament a Santa Coloma. En
gran part, això té a veure amb el
fet que per obtenir el certificat d’ar-
relament cal fer un curs de català
de 40 hores.

Tanmateix, segons reconeix
Planas, la població estrangera no
sempre ho té fàcil per aprendre la
llengua. “Són persones que pa-
teixen econòmicament, que tenen
feines molt precàries, horaris do-
lents i que entren i surten de Ca-

talunya”, diu. No és que no vul-
guin aprendre el català, sinó que
moltes vegades no poden”, la-
menta. Així, a ulls del membre de
Plataforma per la Llengua, si
aquesta població pogués tenir
“un futur i una vida digna” apren-
dria l’idioma. Potser el català ha
perdut una de les seves virtuts dels
anys 80: ja no es veu com una eina
de l’ascensor social. 

Sigui com sigui, els cursos de
català per a adults són primor-
dials. Un estudi fet pels investi-

gadors de la UB Antonio Di Pao-
lo i Bernat Mallén determina
que on hi ha cursos de català l’ús
de la llengua millora. Dit d’una al-
tra manera, el coneixement del
català és més gran a les zones que
tenen un curs. 

VIURE EN CATALÀ
“Conèixer una llengua no garan-
teix que la faràs servir, però per fer-
la servir l’has de conèixer”, afirma
Planas. Aquest és, segurament, el
problema més gran del català:

s’ensenya, tant a l’escola com als
adults, però quan se supera el
llindar de l’aula el seu ús baixa. Ho
explica la coordinadora de dina-
mització i assessorament del CPNL
de Barcelona, Txell Pujol, que as-
senyala que “el repte més gran és
que la gent que aprèn català pugui
tenir espais per poder-lo practicar
i introduir-lo a la seva vida”. 

Per solucionar aquesta man-
cança, ara fa vint anys va néixer el
Voluntariat per la llengua, im-
pulsat pel consorci. Es tracta d’u-

Les parelles lingüístiques reuneixen persones que parlen català fluid amb d'altres que volen millorar-lo. Foto: CPNL de l'Hospitalet

Quan parlem de la salut del català, sovint ho fem des del lament. Aquesta actitud
porta a la paràlisi. Per aquest motiu, des del diari Líniahem volgut resseguir
algunes de les moltes iniciatives que estan treballant per enfortir la llengua al

territori metropolità en un moment que els atacs contra el català són freqüents.

Els amics del català 
a lametròpoli
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n És una qüestió que interpel·la qual-
sevol catalanoparlant. Quantes vega-
des canviem de llengua si ens parlen
en castellà? Quantes vegades assu-
mim el castellà de sortida pensant que
una persona no ens entendrà? Quan-
tes vegades, en veure algú nouvingut
que té el xinès o l’urdú com a llengua
materna, li parlem en castellà quan és
probable que en tingui el mateix grau
de comprensió que de català?

Hi ha ocasions en què el canvi és
inevitable. Malgrat això, n’hi ha d’al-
tres en què ho fem sense reflexionar.
Repensar-ne els motius és l’objectiu

de les sessions de sensibilització lin-
güística que promou el Consorci per
la Normalització Lingüística (CPNL),
en què es qüestiona per què a la feina
la llengua d’atenció al públic o al
client sovint és el castellà. “És una tas-
ca dura, i de vegades confronta les
persones que hi participen, però els
resultats, al final, són visibles”, explica
Txell Pujol, del consorci a Barcelona.

En aquest sentit, des del Línia
hem volgut preguntar a una desena
de persones què fan quan es troben
en una situació similar. “Molts cops
canvio perquè no vull problemes ni
que em jutgin dient que soc intransi-
gent”, explica la Marta, que treballa
d’infermera. “És totalment absurd, ja

ho sé”, reconeix. Per la seva banda, la
Xènia assegura que ella parla en cata-
là sempre que no li diguin o noti que
l’altra persona no l’entén. De la matei-
xa manera actua l’Elisabet, que treba-
lla d’enginyera. “Mai canvio i parlo en
català”, explica. Així mateix, la Sílvia,
que és mestra, diu que fa tres mesos
es va proposar parlar amb tothom en
català. “Crec que parlar amb gent
nouvinguda en castellà té un compo-
nent racista”, considera. La Gina i l’O-
vidi, que són professors, asseguren
que a les aules la majoria d’alumnes
parlen en castellà, però que ells sem-

pre ho fan en català perquè és la seva
llengua materna.

En Miquel, que és informàtic, diu
que a la seva feina normalment parla
en anglès “i la gent que parla català
ho fa en castellà”. És molt diferent del
que relata en Pau, que treballa d’edu-
cador. “Encara que hi ha força gent
castellanoparlant, parlo català per-
què sé que l’entenen perfectament”,
assegura. En altres casos, el canvi de
llengua és més ràpid. És el cas de l’Al-
bert, que és consultor, i canvia de
llengua si li parlen en castellà. “Trobo
una falta de respecte no fer-ho”, con-
sidera. De la mateixa manera, la Bet,
que és advocada, assegura que si li
parlen en castellà respon en castellà.

Canviar de llengua

na iniciativa en la qual es practi-
ca el català a través de la conver-
sa. Es basa en les parelles lingü-
ístiques formades per un volun-
tari, que parla català fluidament,
i un aprenent, que en té coneixe-
ments bàsics. Si ens centrem en
Santa Coloma, se’n comptabilitzen
250 anualment, i en el global del
programa, des del 2003 s’han
registrat més de 170.000 parelles
lingüístiques. 

No és l’única manera de po-
tenciar el català als barris i als mu-
nicipis. “En indrets com Ciutat
Meridiana o la Mina hi ha moltes
organitzacions socials i culturals,
i treballem amb elles perquè visi-
bilitzin el català”, explica Planas.
Aquesta mena d’organitzacions
són fonamentals, perquè generen
teixit social. “Les entitats funcio-
nen com una xarxa de socialitza-
ció del català... L’acollida lingüís-
tica ha de ser una tasca de tota la
societat i no només de l’adminis-
tració”, remarca Ubach.

De la mateixa manera, hi ha
espais com les sortides de les es-
coles o les activitats no formals que
es fan dins de les aules que tam-
bé són bons per fomentar el català.
“Sobretot treballem amb les ma-
res, que són les que porten els fills
a l’escola, i aprofitem quan els
nens surten per fer tallers d’ora-

litat amb elles”, explica Planas.
“Així poden entendre la docu-
mentació de l’escola o poden aju-
dar els seus fills amb els deures”,
afegeix. A més, la plataforma ofe-
reix tallers de rap en català. “Ra-
pers com Nel·lo C són un referent
per als alumnes”, diu Planas.

UN MÓN DIGITAL EN CATALÀ
Fins i tot amb iniciatives fortes
com les citades, però, el català en-
cara té mancances. Sovint es diu
que la guerra de la llengua al
món virtual és difícil de guanyar,
però el cert és que hi ha molts
creadors o artistes en català que
triomfen. L’exemple recent més
clar és el del grup The Tyets, que
a Spotify té més d’un milió d’oients
mensuals. No són els únics amb
xifres impactants. Oques Grasses
en té quasi 460.000, Txarango
394.000 i Julieta gairebé 210.000.
Podrien semblar pocs oients, però
cal tenir en compte que la comu-
nitat catalanoparlant ascendeix als
10 milions de persones. 

Tot això per no parlar de l’e-
cosistema de creadors de contin-
guts que està naixent al territori.
Albert Lloreta és l’impulsor de La
Fera, un projecte que vol poten-
ciar els creadors en català a pla-
taformes com YouTube, TikTok o
Twitch. L’optimisme amb què

“No és que les persones
nouvingudes no
vulguin aprendre la
llengua catalana, sinó
que moltes vegades 
no poden fer-ho per la
seva precària situació
econòmica”

veu el futur és contagiós. “No ens
hem de llepar les ferides i ser
pessimistes, perquè qui voldria
participar d’una llengua que s’es-
tà morint?”, es pregunta. Amb
aquesta idea al cap va iniciar el seu
projecte. “Vam veure que hi havia
un boom de creadors, però no hi
havia un boom paral·lel de públic
ni una infraestructura que finan-
cés els projectes”, relata.

Encara més optimisme: “A di-
ferència del català, el sector en
castellà està extremadament sa-
turat, i això obre un ventall enor-
me de possibilitats”. Tanmateix,
Lloreta reconeix que en català
també hi ha certa “saturació d’a-
mics que queden per xerrar i fan
un pòdcast”. No obstant això,
confia que la dinàmica canviarà
i que el públic acabarà anant als
productes en la llengua pròpia.
“Els catalans hem consumit con-
tinguts en català des de sempre,
i és impossible que ens hàgim tor-
nat bojos i que ara no vulguem
veure o escoltar productes en ca-
talà”, afirma. 

L’oferta de productes audio-
visuals, que enumera el cofunda-
dor i exmembre de Canal Malaia
Arnau Rius, dona la raó a Llore-
ta i al seu optimisme. “Nanos que
abans triaven el castellà perquè no
tenien referents ara trien la seva

llengua perquè veuen que hi ha un
ecosistema amb gent com la Ju-
liana, l’Aroca, la Laura Grau, la Ca-
brafotuda, l’Alberto Gadel, la
Gal·la Castelltort, el Marc Lesan,
la Noelia Karanezi, el Jan Raich,
Can Putades...”, diu. 

Molts d’aquests creadors van
sorgir dels projectes Canal Mala-
ia o Creadors.tv fa pocs anys.
Amb tot, l’impuls definitiu dels
continguts en català el pot donar
l’arrelament que està tenint Tik-
Tok. “Aquesta xarxa té un sistema
algorítmic molt més visibilitzador
de la diversitat cultural, perquè
empra la lògica xinesa d’aconten-
tar usuaris de qualsevol dialecte
del xinès”, explica Rius. L’algorit-
me ha canviat el joc i, segons ell,
fins i tot la Corporació Catalana de
Mitjans Audiovisuals “s’ha vist
forçada a posar-se les piles”.  Al-
hora, comencen a aparèixer pa-
trocinis potents dins de l’escena,
com per exemple Estrella Damm. 

Tot això fa bona la sentència de
Lloreta que qualsevol amic del ca-
talà hauria de tatuar-se: “Tenim
una cosa poderosa que no pot es-
tar engabiada”.

“Els catalans hem
consumit continguts en
català des de sempre, i
és impossible que ens
hàgim tornat bojos i
que ara no vulguem
veure o escoltar
productes en català”

Quantes vegades, en veure algú nouvingut que
té el xinès o l'urdú com a llengua materna, li parlem

en castellà en lloc de fer-ho en català?

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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FORMACIÓ4El Consorci per a la
Normalització Lingüística ha
posat aquest setembre a dispo-
sició dels alumnes 1.300 cursos
i més de 29.000 places per
aprendre o perfeccionar el cata-
là. Com sempre, l’oferta forma-
tiva comprèn tots els nivells de
coneixement i contempla la pos-
sibilitat d’estudiar presencial-
ment en algun dels 22 centres
disponibles o bé en línia, per tal
d’adaptar-se a les necessitats de
l’alumnat interessat a millorar el
seu nivell de català.  

El Consorci és un ens del sec-
tor públic format per la Gene-
ralitat de Catalunya i 137 admi-
nistracions públiques, entre les
quals hi ha ajuntaments, consells
comarcals i diputacions, que té
l'objectiu de facilitar el coneixe-
ment i l'ús del català a la pobla-
ció adulta i la promoció territo-
rial de la llengua. Tota la infor-

mació sobre els cursos i les acti-
vitats de l’entitat es poden con-
sultar regularment a la pàgina
web www.cpnl.cat. 

BONES VALORACIONS
Els cursos de català estan molt
ben valorats pels alumnes, com
es fa evident en els resultats de
les enquestes de satisfacció als
estudiants. Al final de cada tri-
mestre, tot l’alumnat té l'opció
de respondre una enquesta de
satisfacció, i el curs passat una
mitjana de 12.000 persones
cada trimestre van valorar els
cursos amb una nota de 8,95 so-
bre 10. En concret, els resultats
de les enquestes als alumnes del
tercer trimestre van mostrar
una valoració global mitjana
dels cursos d'un 8,97 sobre 10,
la mateixa que el segon trimes-
tre i set centèsimes per sobre
dels resultats del primer. 

A més, els estudiants van
valorar molt especialment l’a-
companyament dels docents al
llarg del curs, amb un 9,17, i l'a-
prenentatge obtingut en relació
amb les seves expectatives ini-
cials, amb un 8,97. 

CURSOS ÚTILS
Un altre dels aspectes destacats
pels estudiants és la utilitat dels
cursos, és a dir, si els continguts
els han ajudat a parlar més en ca-
talà fora de l’aula, i en aquest cas
la nota és d’un 8,52. També fan
èmfasi en la pràctica de la llen-
gua oral i l’escrita, amb un 8,8 i
un 8,87, respectivament.

Finalment, l’alumnat valora
molt positivament, amb un 8,93
de mitjana al llarg del curs, l’a-
dequació de les modalitats de
cursos que ofereix el Consorci,
presencials i en línia, a la seva
manera d’aprendre.

1.300cursos imésde29.000
placesperaprendre català

» Els cursos es poden seguir en modalitat presencial o en línia
» Els alumnes valoren molt positivament la utilitat dels continguts 

Noves mesures per ampliar 
la població lectora habitual

LECTURA4El Pla Nacional del
Llibre i la Lectura és una pro-
posta del Govern per fomentar
l’hàbit lector i contribuir a l’in-
crement dels índexs de lectura,
especialment en català. Per acon-
seguir-ho, s’han posat en marxa
73 noves mesures i un pressu-
post de 58 milions d’euros. Els
objectius del Pla són que l’any
2030 el 76% de la població lle-
geixi llibres almenys una vegada
al trimestre, en comparació amb
el 2022, quan ho feia un 70,7%.
També que el 65% ho faci alme-
nys un cop a la setmana, un
60,35% el 2022, i que el 40% de
la població ho faci en llengua ca-
talana, un 34,5% el 2022.

Entre les diverses accions
incloses al Pla figuren el fo-
ment dels plans locals i comar-
cals de lectura, el programa
Nascuts per llegir, que implica
pediatres, llevadores, bibliote-
ques i entitats de promoció de la
literatura infantil i juvenil, o el
Pla de millora de les biblioteques
escolars de Catalunya. També
campanyes per recuperar la im-
portància de la narració oral i la
lectura en veu alta i per pro-
moure el foment del llibre i la
lectura a l’espai públic i als mit-
jans de comunicació.  

El Pla preveu una forta in-
versió en continguts, amb me-
sures com el foment de la crea-
ció de la literatura infantil i ju-
venil en català al canal SX3de la
Corporació Catalana de Mitjans
Audiovisuals o l’increment de la
dotació de les beques per a la
creació literària i els ajuts a edi-
tors per a la promoció del llibre
en català i occità. 

El desenvolupament de la
Casa de les Lletres com a espai
aglutinador de les entitats de la
creació literària i de l’Observatori
de la Cultura també han de con-
tribuir a la causa. 

Sobre una puntuació de 10, la valoració mitjana dels cursos és de 8,95. Foto: Generalitat

Més recursos per fomentar la
llengua catalana a les escoles 

EDUCACIÓ4El 6 de setembre va
començar el nou curs escolar, du-
rant el qual la majoria dels cen-
tres ja disposaran de les noves ei-
nes que el Govern ha posat a dis-
posició de les escoles i dels ins-
tituts amb l’objectiu de fomentar
l’ús de la llengua catalana. Les
més destacades són el Pla pilot de
millora de les biblioteques esco-
lars per fomentar l’hàbit lector i
la lectura en català, que inclou
cinquanta centres, així com un
paquet de mesures per millorar
la comprensió lectora i les ma-
temàtiques, entre altres. 

Però aquest setembre ha ar-
rencat també la primera fase
del Programa de residència ini-
cial docent Sensei, pensat per
acompanyar el professorat novell
i ajudar-lo a aconseguir els seus
objectius. Durant aquest curs i el
vinent, 186 mestres es converti-
ran en mentors en els cinquan-
ta-cinc centres educatius que
estan participant en el projecte. 

En paral·lel, un total de 800
centres es formaran en els tallers
ULAE d’usos lingüístics en l’àm-
bit educatiu per millorar les se-
ves competències. 

Bonificacions a l’àmbit
judicial per impulsar el català
JUSTÍCIA4Des d’aquesta tar-
dor, els advocats d’ofici que
presentin els seus escrits en ca-
talà disposaran d’una bonifi-
cació de 25 euros per escrit,
cinc euros més del que podien
cobrar fins ara. L’increment és
una mesura aprovada pel Go-
vern amb l’objectiu de fomentar
el català entre els professionals
que presten serveis de justícia
gratuïta a Catalunya. 

Aquesta iniciativa es va posar
en marxa el 2017, d’acord amb el
Consell dels Il·lustres Col·legis de
l’Advocacia de Catalunya, i des
de llavors s’ha anat incrementant
dels 14 euros fins al 25 actuals,
un augment del 78,5%.

En la mateixa línia, el Govern
ha renovat la subscripció del
Conveni entre la Generalitat  i el
Consell General del Poder Judi-
cial en matèria d’acreditació de
coneixement i formació en llen-
gua catalana per valorar el mè-
rit lingüístic als concursos de jut-
ges i magistrats.

L’ús del català a les actua-
cions dels advocats i advocades
del torn d’ofici i assistència al de-
tingut va créixer un 43% l’any
2022. En xifres absolutes, re-
presenten 10.726 actuacions res-
pecte a les 7.483 del 2021, any en
què es va reprendre el Pla de fo-
ment de la llengua catalana a
l’àmbit de la justícia.

La consellera Anna Simó, en una imatge d'arxiu. Foto: ACN

Foto: Generalitat

Foto: Pexels

UNA LLENGUA DE TOTS
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NOU BARRIS | Tot i que la sopa n’és l’ele-
ment central, el Festival de Sopes del Món
Mundial és molt més que un esdeveniment
gastronòmic. De fet, el menjar és el menys
important. Perquè el que celebren els veïns
de Nou Barris és una gran festa en honor a
la convivència i a la multiculturalitat. La
d’enguany tindrà lloc el 22 d’octubre a la
ubicació habitual, la marquesina de la Via
Júlia. Hi trobareu entreteniment per a tota
la família, activitats i tota mena de sopes.

El festival és una iniciativa de l’associa-
ció 9 Barris Acull i és una de les activitats del
programa BCNx10, impulsat per l’Ajunta-
ment amb fons de l’impost turístic i gestio-
nat per Turisme de Barcelona. Va néixer el
2004 quan la gent de l’entitat va descobrir
el Festival de Sopes de Lille, a França. Lour-
des Ponce, presidenta de 9 Barris Acull, re-

corda que ho van veure claríssim: “Era un
moment en què estàvem començant a co-
nèixer tota la realitat de l’emigració aquí a
Nou Barris i ens va semblar que això de la
sopa era una cosa que reflectia molt bé
com és la societat”. Però, per què és tan es-
pecial la sopa? “Perquè es fa a totes les cul-

tures”, respon la Lourdes. “És un plat molt
senzill, que es fa bullint els elements que
tens al voltant i al final en surt un producte
bo”. I això és precisament el que passa a
Nou Barris: “Som una sopa que hem fet
amb la immigració que va arribar a Barce-
lona els anys quaranta, cinquanta i sei-
xanta. I després, amb els que van venir a
partir de finals del segle XX”. Per a ella, el
truc de la convivència és sempre el mateix:

“Posar tothom a la mateixa olla i esperar-
ne tranquil·lament el resultat”.       

SOPES I MOLTES ACTIVITATS 
Més enllà del plat com a metàfora de la
convivència, el festival va de sopes autèn-
tiques i de les mil maneres de preparar-les.
Des de la primera edició, l’any 2004, se
n’han cuinat 600 receptes, cadascuna de
manera similar, és clar, però totes diferents,

amb uns vegetals o uns altres, carns, més
o menys espècies i molts secrets culinaris.
L’any passat es van servir 3.000 plats de
sopa a tota la gent que hi va anar amb
ganes de menjar i de divertir-se, perquè la
festa també inclou tallers infantils, espec-
tacles, actuacions musicals i un mercat de
productes ecològics i de proximitat. Per a
més informació podeu consultar el web
visitbarcelona.com/BCNX10.<

NOU BARRIS | Del 29 de setembre a l’1 d’octubre, la
plaça major de Nou Barris acull la festa gallega per anto-
nomàsia, Sant Froilà. Un clàssic que permet als partici-
pants acostar-se al bo i millor de la gastronomia, la
música i les tradicions d’aquella terra. Un cap de setmana
ple d'activitats de tota mena: concerts, desfilada de ge-
gants, gaites, jocs tradicionals i una presència gastronò-
mica on no faltarà cap de les estrelles gallegues, com el
pop a feira, els callos a la gallega o la famosa carn calde-
iro. Aquesta és una de les activitats del programa BCNx10,
impulsat per l’Ajuntament amb fons de l’impost turístic i
gestionat per Turisme de Barcelona.

LA FESTA MAJOR DE LUGO, A BARCELONA 
Sant Froilà és el patró de Lugo, i en honor seu els gallecs
celebren una gran festa major allà. I ara farà vint-i-set
anys que la tradició va arribar a Barcelona. N’hem parlat
amb Manuel Fouce, president dels Amics de Sant Froilà,
i ens ha explicat que van ser  “els gallecs de Lugo, i alguns

d’A Corunya, els que van portar-la i l’han convertit en la
segona festa de Barcelona, després de la Mercè”.  El seu
optimisme està justificat si ens atenim a la seva capaci-
tat de convocatòria, gràcies, sobretot, a l’oferta musical.
“L’any passat vam portar Panorama, la millor orquestra
del món, i l’any que vam portar Juan Pardo es va col·lap-
sar la ronda. Recordo que la gent s’enfilava als arbres per
veure’l”, relata. Enguany hi estan convidades dues or-
questres gallegues molt populars: Tango i Ocaband.  

Una part fonamental de la festa és la gastronomia.
“Si no hi ha pop en una festa gallega, què hi vas a fer,
doncs?”, reivindica Fouce. “Precisament qui el porta és de
la confraria i està implicat al cent per cent en la festa. La
bona matèria primera està garantida”, afegeix. A banda
de la música i de la teca, diverses entitats de la comuni-
tat gallega de la ciutat organitzen també jornades de
promoció i divulgació de la cultura tradicional gallega i
activitats gastronòmiques i folklòriques. Per a més infor-
mació podeu consultar visitbarcelona.com/BCNX10.<

Un plat de sopa, la millor
excusa per fer festa 
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BARCELONA
districte a districte

Sant Froilà, la gran festa major dels gallecs
que també se celebra a Nou Barris  

“La convivència és
posar tothom a l’olla 
i esperar-se tranquil 
a veure el resultat”
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Mostra de comerç 
i tradicions a Sants

SANTS –MONTJUÏC |Comerç, tradicions i
llengua es reivindicaran alhora al Sants Tra-
dicat, el festival de tradició, artesania i gas-
tronomia que omplirà el carrer de Sants,
entre Joanot Martorell i l’avinguda de Ma-
drid, el 21 d’octubre. Aquesta mostra de
comerç de tardor, combinada amb una
gran exhibició cultural, és una de les acti-
vitats del programa BCNx10, impulsat per
l’Ajuntament amb fons de l’impost turístic i
gestionat per Turisme de Barcelona. 

TRADICIÓ I CORRELLENGUA
Comerç i artesania són les protagonistes
habituals del Sants Tradicat, però enguany

s’hi suma la llengua, amb la incorporació
del Correllengua. Des de Sants Establi-
ments Units informen que hi haurà una
programació conjunta i “molta germanor”
entre les dues entitats per “reivindicar les
tradicions culturals catalanes”.   

Com ja és habitual, el carrer de Sants
acollirà nombroses activitats i actuacions,
com ara cercaviles, balls de bastons, majo-
rets amb música tradicional catalana i una
gran exhibició d'artesania nacional. També
hi haurà zones de jocs, tallers infantils i una
selecció gastronòmica per a tothom. Tro-
bareu tota la informació sobre les activitats
a visitbarcelona.com/BCNX10.<

Escaneja aquest
codi QR i no et
perdis res!

SANT MARTÍ | Arriba una nova edició del
Festival Escena Poblenou, un festival d'arts
escèniques contemporani i multidiscipli-
nari que porta cada any artistes locals amb
projecció internacional i que treballa amb
talents emergents i companyies joves que
volen obrir-se camí als escenaris profes-
sionals. Amb aquest esperit, del 19 al 22
d’octubre, diversos espais del barri del Po-
blenou acolliran durant quatre dies una

programació escènica amb més de vint
propostes artístiques. El centre neuràlgic
serà Can Felipa, però l’art estarà molt ben
repartit: Sala Beckett, Hangar, IES Quatre
Cantons, Centre Moral i cultural del Poble-
nou, MUHBA, Niu i la plaça Can Framis. El
Festival Escena Poblenou és una de les ac-
tivitats del programa BCNx10, impulsat per
l’Ajuntament amb fons de l’impost turístic
i gestionat per Turisme de Barcelona.  

ARTISTES I COMPANYIES LOCALS
Tot i el caràcter internacional de l’esdeve-
niment, el talent i la creativitat locals són
l’autèntic eix del festival. En parlem amb
Ada Vilaró, directora artística i una de les
fundadores. “Treballem amb artistes d’aquí
que han fet molta feina a fora o que són
més joves i que necessiten un trampolí”. És
el cas de Cèlia Marcé, una de les artistes
que es podran veure a l’octubre.      

Però el festival no només cerca talents,
sinó que també els promou. En el context
del projecte Art i Territori, el Festival i Can
Felipa obren cada any una convocatòria
per a companyies artístiques que vulguin
treballar amb entitats del barri sobre temes
significatius. “Enguany hem triat Güelcome,
un espectacle sobre la centrifugació turís-
tica que ens farà reflexionar sobre quin
barri volem”, diu Vilaró. 

Una altra novetat d’aquesta edició és la
participació de la companyia Los Galindos,
que muntarà davant de Can Felipa una iurta
autèntica amb tot l’equipament del circ i
que convertirà la plaça en un punt de tro-
bada perquè els veïns descobreixin el festi-
val. Si en voleu més informació, consulteu la
pàgina web visitbarcelona.com/BCNX10o bé
www.escenapoblenou.com.<

Els millors creadors 
se citaran al Poblenou
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El talent i la creativitat
locals són l’autèntic 

eix del Festival 
Escena Poblenou

Jaume I visitarà 
la Fira Medieval 

SANTS – MONTJUÏC | La Fira Medie-
val d’enguany a Creu Coberta serà
molt especial, perquè tindrà un convi-
dat d’excepció. Ni més ni menys que el
rei Jaume I, acompanyat de la seva
cort. Aquesta serà la gran atracció de
la festa, que tindrà lloc el 30 de setem-
bre i l’1 d’octubre a Creu Coberta. Com
sempre, recrearà l'esperit medieval
amb parades artesanes, botigues del
barri ambientades per a l'ocasió i
molta gastronomia. També inclourà
activitats i jocs per a tota la família. La
Fira és una de les activitats del pro-
grama BCNx10, impulsat per l’Ajunta-
ment amb fons de l’impost turístic i
gestionat per Turisme de Barcelona. 

VIOLANT D’HONGRIA, TAMBÉ
A més de totes les activitats, enguany
s’hi afegeix aquesta visita, que avança
Albert Torras, cap de Comunicació de
l’associació de comerciants Creu Co-
berta.  “Vindrà una companyia de tea-
tre de Tortosa. Amb cavalls de cartó i
amb l’ajut de dos actors, representa-

rem la visita al barri del rei Jaume I i la
reina Violant, acompanyats de la seva
cort, que seran les alumnes de La Fà-
brica dels Somnis”, explica. Perquè tot
surti bé, l’entitat ha demanat la parti-
cipació d’altres entitats i comerciants
per ampliar el seguici. 

Trobareu tota la informació sobre
les activitats de la Fira Medieval de
Creu Coberta a la pàgina web visit-
barcelona.com/BCNX10.<
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Digitalització | La meitat dels comerços ja tenen web
Gairebé un de cada dos establiments comercials de Barcelona ja compten amb
pàgina web, segons les dades de l’Enquesta d’activitat del sector comercial de

Barcelona que ha publicat l’Ajuntament. Concretament, són el 46% dels comerços. 

Més d’1,3 milions d’euros per
posar al dia diversos mercats
EQUIPAMENTS4L’Ajuntament
ha destinat aquest estiu més
d’1,3 milions d’euros al mante-
niment i millores d’alguns dels
mercats de la ciutat. Concreta-
ment, aquesta partida ha estat
per als mercats de Ciutat Meri-
diana, la Concepció, Fort Pienc,
Sant Gervasi i el del Ninot, on
durant els mesos d’estiu  s’hi han
fet diverses millores i també
manteniment.

Aquestes intervencions for-
men part del pressupost del
mandat anterior per als mercats,
que era de 100 milions d’euros.

D’aquests, 20 són per fer les
obres de construcció de nous
mercats i una gran reforma. En
el cas del de Montserrat, a Nou
Barris, des de fa un any està en
marxa la construcció del nou edi-
fici, mentre que d’altra a banda
a Horta aviat ha de començar la
construcció del mercat provi-
sional, que estarà obert mentre
duri la reforma principal del
mercat. I, finalment, al mercat de
Sagrada Família s’està duent a
terme la substitució de la coberta
de l’edifici, que ha d’estar en-
llestida a finals de l’any que ve.

XIFRES4L’arribada del setembre
es tradueix en la recta final de la
temporada d’estiu al comerç lo-
cal. Així, els representants dels co-
merciants de la ciutat ja han fet
una valoració positiva d’un estiu
marcat per l’arribada de turistes
a tota Barcelona.

D’una banda, el president
de l’Associació de Comerciants
Passeig de Gràcia, Lluís Sans,
afirmava en declaracions a TV3
que aquest estiu s’han “batut rè-
cord de vendes”. I és que Sans
explicava que han notat que el
turisme de vendes que ha visitat
les botigues de l’avinguda “és
d’alt poder adquisitiu”, a més de
ser “molt comprador”. En aquest
sentit, destaca el turista ameri-
cà com el que més consumeix.
“El canvi de moneda els afavo-
reix i acaben comprant molt”,
deia. En la mateixa línia es pro-
nunciava Núria Paricio, directora
general de Barcelona Oberta,
en declaracions a Betevé, que
afirmava que la situació actual
del comerç del centre és “molt
bona” i que, fent referència al tu-

risme, “la idea no és recuperar la
quantitat, sinó buscar la qualitat”

Per la seva banda, el president
de Barcelona Comerç, Pròsper
Puig, també fa una valoració po-
sitiva de l’estiu, però en un sen-
tit diferent, ja que l’entitat reuneix
els eixos més perifèrics. Puig
afirma que no tenen “cap queixa”
i afegeix que “sembla que el con-
sum familiar és el que ha tirat en-
davant l’economia”. En aquest
sentit, explica que, a diferència
dels comerços del centre, als bar-

ris la realitat “ha estat absoluta-
ment diferent”. I és que afirma
que el turisme que els ha visitat
“ha estat de baix poder adquisi-
tiu, poc comprador i que no dei-
xa benefici”.

Amb tot, la nota negativa
que Puig posa al damunt la tau-
la és “l’augment constant dels
preus”. El president de Barcelo-
na Comerç afirma que no saben
com anirà el darrer trimestre de
l’any, tot i el balanç positiu fins
ara, i que pateixen per la inflació.

El comerç local ha viscut un estiu positiu de vendes. Foto: Ajuntament

Satisfacció al petit comerç 
per les vendes d’aquest estiu

Els mercats són un dels eixos del comerç local. Foto: Ajuntament
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“Avui dia, amb tantes distraccions
i estímuls a fora, és complicat tro-
bar algú tan jove que sàpiga què
vol i com buscar-ho. El cas de
l’Andrii és excepcional: va arribar
a Catalunya el maig del 2022 sen-
se saber català ni castellà, i sen-
se amistats, i ara parla i entén
aquests idiomes i ha format una
família al club”, descriu, orgu-
llosa, Elisabet Valle (Rubí, 1978),
cap de la secció de gimnàstica ar-
tística del CN Granollers.

Andrii Yavorskyi (Zaporiyia,
Ucraïna, 2011) viu a més de 3.500
kilòmetres de la seva ciutat, que
vol recordar amb molts espais per
jugar. “La guerra em fa molta por
i molta ràbia, per tots els infants
i les famílies ucraïneses que han
mort i moriran. No crec que
aquest malson s’acabi aviat... Par-
lar amb el pare, l’Andrii, i la meva
germana, l’Olga, que són allà,
em fa sentir a prop d’ells. És un
dels moments més especials de la
setmana”, confessa, emocionat. 

El petit ucraïnès és un en-
amorat dels reptes que li plan-
teja la gimnàstica artística, que
li sembla un esport “molt divertit
i ple de detalls per millorar”. In-
quiet i lluitador, sempre està de
bon humor i s’entrena molt dur
per créixer i superar algun dia el
seu gran referent i compatriota,
Oleg Verniayev. 

És un camaleó que sap adap-
tar-se a les circumstàncies. Quan
va arribar al CN Granollers, l’An-
drii se centrava en els entrena-
ments i a repetir els exercicis. “Va

canviar molt i va començar a
riure i xerrar sense perdre la
concentració. Es va adonar que a
la vida hi ha més coses que la
gimnàstica artística, un dels es-
ports capdavanters al seu país i
on hi ha molta més competèn-
cia”, continua Valle. 

L’Andrii porta l’esport a la
sang, perquè la seva germana
Olga és ara entrenadora de gim-
nàstica artística d’infants de 4 i 5
anys a Ucraïna, i Tatiana, la seva
mare i amb qui fins fa poc vivia
a Mollet, va fer pole dancedurant
uns 10 anys. És un company ge-
nerós que cuida i es preocupa per
la resta, comparteix les seves ex-
periències i necessita ser trans-
parent i agraït. “Fins a conèixer
Limin Jia, les paral·leles em feien
molta por i em semblaven com-
plicadíssimes. Ell, però, em va
transmetre confiança i va saber
com motivar-me i donar-me
temps perquè n’aprengués. Si
no em sortia alguna cosa, potser
em deia que fes una mica de llit
elàstic o un altre aparell”, recor-
da l’Andrii, que estava acostumat
a una altra disciplina, la ucra-
ïnesa, amb més crits. 

TRANSFORMAR LA POR
“Transforma la por que pugui
tenir en combustible, energia i
explosivitat per executar els
elements de la millor manera
possible”, el retrata Francesc Pé-
rez (Barcelona, 1994), que el va
dirigir al CN Granollers. Re-
corda que el primer cop que va
veure en acció l’Andrii va ser,
precisament, fent paral·leles:
“Em va impressionar el seu ni-
vell d’execució. Té una actitud
excel·lent que el va fer integrar

molt de pressa al grup i unes ap-
tituds que li donen moltes pos-
sibilitats d’arribar molt lluny”. 

El jove gimnasta quasi mai
està nerviós abans d’una com-
petició i tampoc va perdre els ner-
vis quan, pocs dies després d’ar-
ribar a l’entitat granollerina, li van
comentar que aviat celebrarien el
festival de gimnàstica. “Veia que
era un esdeveniment important
amb molt de públic i que estava
a les meves mans preparar-me bé
els exercicis, i és el que vaig fer”,
reconeix, tranquil. 

Es posa al llit amb la cons-
ciència tranquil·la i somia amb
exercicis perfectes. Potser no té
malsons amb la gimnàstica per-
què relativitza el seu creixement
i el fet d’haver començat des de
zero a Granollers, i se centra en
el llarg camí que li queda per re-

córrer, com millorar el seu anglès
parlat i escrit i continuar polint
el català: “M’he de llençar a par-
lar-lo més i millor”. 

“Si altres gimnastes fan aquell
exercici, tu també pots fer-lo.
Cal allunyar-se de la por i millo-
rar constantment. Intento fixar-
me en cada detall, preguntar
com puc créixer més o el que no
entenc i escoltar sempre”, en-
raona l’Andrii, que després dels
seus grans progressos al conjunt
granollerí, on va arribar a través
de la Federació Catalana de Gim-
nàstica, s’ha guanyat una altra
beca, ara al CAR de Sant Cugat. 

“Segur que aprofitarà com
ningú l’oportunitat de formar-se
allà”, té clar Pérez. Al Centre
d’Alt Rendiment Esportiu, l’u-
craïnès estudia primer d’ESO i
s’entrena matí i tarda de dilluns

a divendres, dissabte a la tarda i
diumenge descansa. “Al CAR
em donen eines i recursos per po-
der arribar a ser un bon gim-
nasta”, celebra l’Andrii, a qui el
seu entrenador, Miguel Rubio, li
recorda a Limin Jia “perquè
també t’explica les coses amb
pausa i tranquil·litat i d’una ma-
nera molt entenedora”. “En Fran-
cesc i l’Eli també em van ense-
nyar molt. Són exigents. Bé, ella
era més dura”, confessa, divertit.  

“Durant un any el va entrenar
Limin Jia, que és qui va fer créi-
xer i millorar l’Andrii, i li va en-
senyar els exercicis amb què
l’Eli i jo vam treballar en el tram
final de la temporada passada
per corregir les seves errades d’e-
xecució. Miguel Rubio, amb qui
continua ara al CAR, també ha
fet una gran feina”, matisa Pérez.

La seva polivalència fa que
l’Andrii tingui moltes portes
obertes per al futur i que en el
present sigui un gran aspirant al
podi. En categoria via olímpica
3 va ser el millor al campionat
de Catalunya de Vilanova i la
Geltrú, i quart al d’Espanya, a
Pamplona, i ara competeix en
via olímpica 4. És un gimnasta
molt regular en els sis aparells
(exercici de terra, salt de poltre,
cavall amb arcs, anelles, pa-
ral·leles i barra fixa), i espe-
cialment bo en anelles i paral·le-
les. També li encanta el terra,
que potser acabarà sent la seva
especialitat quan faci l’estirada.  

“Els obstacles m’impulsen a
millorar. Si ho tinc més complicat,
guanyo en seguretat. Mai tinc
presses perquè sé que lluitar pels
somnis és un llarg procés que vull
gaudir al màxim”, tanca l’Andrii.

Toni Delgado
BARCELONA

L’Andrii creix ambels obstacles
» L’ucraïnès, ara becat al CAR i que va despuntar al CN Granollers, va arribar el 2022 fugint de la guerra 
» “Les dificultats m’impulsen a millorar; si ho tinc més complicat, guanyo en seguretat”, diu el gimnasta

Andrii Yavorskyi després de guanyar una medalla. Foto: Francesc Pérez

Bàsquet | El CB Grup Barna visita el Basket Almeda a la Lliga Catalana 
L’equip d’Eloy Acedo visitarà diumenge 24 de setembre el Basket Almeda, en la tercera i última jornada

de la primera fase de la Lliga Catalana de Lliga Femenina 2. El CB Grup Barna buscarà el seu primer
triomf, després de perdre per 73-38 contra la UE Mataró i 60-71 davant el Força Lleida Club Esportiu.
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SANTS –MONTJUÏC/ El caràcter i la histò-
ria dels barris resideix, en bona part, en els
edificis icònics que han resistit el pas del
temps i han esdevingut un petit tresor. És
el cas de l’estació de Magòria, a la conflu-
ència de la Gran Via amb el carrer del Mo-
ianès, a la cruïlla on conflueixen la Bordeta,
Hostafrancs i la Font de la Guatlla, un re-
cord de l’època en què els Ferrocarrils Ca-
talans passaven per la zona, abans que se
soterrés la línia i es desviés cap a plaça Es-
panya. Es tracta d’un edifici de gran valor,
dissenyat per l’arquitecte Josep Domènech
i Estapà i construït entre 1911 i 1912, com-
binant diversos estils. Per unes coses i per
unes altres, és un tresor de Sants-Montjuïc
que actualment acull el Casal Cívic i Comu-
nitari Barcelona-Magòria. 

El projecte va néixer de la necessitat que
hi havia a l’època de connectar més ràpida-
ment les comarques amb la ciutat, i l’estació
es va inaugurar el 29 de desembre del 1912
com a cap de línia entre Barcelona i l’Anoia,
prenent el nom de la riera de Magòria, que
moria en aquest indret. 

L’edifici es va encarregar a Josep Domè-

nech i Estapà, arquitecte tarragoní catedràtic
de Geodèsia i de Geometria Descriptiva a la
Universitat de Barcelona, un professional que
va conrear un estil propi partint d’estils arqui-
tectònics clàssics i allunyant-se dels corrents de
moda del seu temps, com ara el modernisme. 

EL MAÓ, UN TRET DISTINTIU
A la Bordeta, l’arquitecte va dissenyar un
edifici difícil de classificar, però amb trets

molt característics de l’època. Les façanes
central i lateral són de pedra, decorades
amb relleus. Les cobertes inclinades són de
teula àrab. La façana està resolta amb una
combinació de maçoneria i carreus irregu-
lars, i la torre està revestida amb estuc. 

El conjunt està coronat per una torre-re-
llotge que ressalta la verticalitat de l’edifici i
que destaca, no només per l’alçària, sinó per
l’ús de maons, cosa que li dona un aspecte

molt atractiu. De fet, el maó és un dels recur-
sos més destacats de l’estació de Magòria i
també és present a les obertures  de les dues
façanes, a les finestres i a les portes. També és
molt remarcable la decoració de ceràmica vi-
driada en forma de trencadís en diferents
punts. A dins, l’edifici conserva les antigues
dependències, i aquest és un altre bon motiu
per visitar-lo i aprendre una mica més sobre
la història dels ferrocarrils a Barcelona.      

HORTA –GUINARDÓ/No totes les associacions de Bar-
celona tenen la sort de tenir una casa amb tanta història
com les del Guinardó. El Casal d’Entitats Mas Guinardó està
ubicat, des del seu naixement, l’any 2011, en una masia
que té més de sis-cents anys i que evoca el passat agrí-
cola del barri i l’arquitectura tan característica d’aquestes
construccions catalanes.

El mas data de l’any 1652 i va ser l’escenari de la ren-
dició de Barcelona en el marc de la guerra dels Segadors.
Durant el setge del 1714, arran de la guerra de Successió,
l’alt comandament de les tropes borbòniques també va
allotjar-s’hi. Fins i tot diu la llegenda que hi va viure el ban-
doler Perot Rocaguinarda. L’any 1906 s’hi va establir l’As-
sociació de Propietaris i Veïns del Guinardó. 

Entre les quaranta entitats adscrites al casal, n’hi ha de
solidàries, de culturals, de folklòriques, de dones, d’esports,
de gent gran, de salut, de persones amb diversitat fun-
cional, etc. Actualment, a més, la masia també funciona
com a casal de barri del Guinardó amb activitats obertes
al veïnat, a més d’acollir entitats.

GRÀCIA/ L’ermita de la Mare de Déu de la Salut és un
patrimoni històric i artístic que recorda els orígens del
barri de la Salut i una època en què les promeses reli-
gioses eren molt importants per a la societat i per a l’ur-
banisme. Va ser Antoni Maria Morera qui va construir
l’ermita l’any 1864 en agraïment a la Mare de Déu per
haver superat una greu malaltia. Gràcies, doncs, al seu
compromís tenim avui un patrimoni que des de llavors
ha anat canviant de propietari i que acull celebracions
religioses i activitats culturals.   

Magòria, un record dels
primers ferrocarrils 

Una masia de l’any 1652 que ara 
acull les entitats del Guinardó

L’ermita de la Salut, 
una promesa complerta

És un edifici difícil 
de classificar per l’estil
eclèctic de l’arquitecte

Domènech i Estapà

Fo
to
: A
ju
nt
am
en
t

Fo
to
: A
j.

Fo
to
: A
j.



Setembre 2023

21 | 

líniaSantMartí.cat

@visitbarcelona

@VisitBCN_CAT

@visitbarcelona

Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

la Barcelonadesconeguda 

LES CORTS/ No és fàcil trobar, a Barcelona,
una casa típica de la Costa Brava. Però n’hi ha,
com a mínim, una. És la Casa Bertomeu, ubi-
cada al carrer de la Rábida, 5, al districte de
les Corts. La raó per la qual ens evoca una
casa de la costa és que pertany al vessant
mediterrani del noucentisme, caracteritzat
per les baranes de balustres, el porxo obert
damunt del terrat, la terracota o l’estucat
blanc i nu de les façanes. Un estil molt popu-
lar a la Costa Brava. 

Especialment destacable és el seu jardí,
disposat en diferents nivells, que és d’una de-
licadesa extraordinària. Se’l coneix amb el so-
brenom de Jardí dels Tarongers i en un dels
extrems superiors hi ha un estilitzat templet
sostingut sobre sis columnes. A l’interior, els
ornaments de temàtica musical són a tot

arreu i, molt especialment, a la sala de con-
certs, decorada amb tapissos al·legòrics del
mestre muralista Antoni Vila i Arrufat.   

Es desconeix el nom de l’arquitecte que
va dissenyar la casa, però sí que sabem que
va ser el domicili de l’industrial i mecenes
Josep Bartomeu i Granell, que als anys cin-
quanta va convertir la finca en el centre d’una
intensa activitat artística, especialment mu-
sical. L’espai acollia vetllades sonades amb ar-
tistes com Montserrat Caballé, que es va
donar a conèixer al gran públic a través de
Casa Bartomeu. 

Per desig del seu propietari, la casa es
destina encara a finalitats relacionades amb
la divulgació de la cultura i del patrimoni mu-
sical català. Actualment, és la seu del Consell
Català de la Música.

Una casa molt mediterrània 
on va debutar Montserrat Caballé  

El millor homenatge per a un
andreuenc com Ignasi Iglésias

SANT ANDREU/ Ignasi Iglésias és una figura
cabdal del teatre català de finals del segle XIX
i principis del XX. Nascut a Sant Andreu,
aquest poeta i dramaturg va conrear un tea-
tre rebel i molt compromès socialment, i des-
prés va tenir molt èxit en el camp de la
comèdia noucentista, tot i que mai no va dei-
xar de preocupar-se pels maldecaps que pa-
tien els seus contemporanis. Avui, la casa on
va néixer, ubicada al carrer que porta el seu
nom, és un petit homenatge al seu esperit
crític i a la seva conscienciació, perquè acull
el Centre d’Estudis Ignasi Iglésias, dedicat a la
investigació i a la difusió de la història i el pa-
trimoni dels seus veïns del barri i de la ciutat. 

Cap a l’any 1982, un grup d’andreuencs
interessats en la història i en la difusió van
promoure la creació d’aquest espai, que va

néixer amb el nom d’Arxiu Històric de Sant
Andreu de Palomar i després es va transfor-
mar en l’actual Centre d’Estudis Ignasi Iglé-
sias. L’objectiu principal de l’entitat és la
investigació i la divulgació de l’antic poble
de Sant Andreu. Tot i això, molts dels treballs
que duen a terme els investigadors no
només se centren en el coneixement de l’an-
tiga vila, sinó en el conjunt del pla de Barce-
lona com un amfiteatre format pels pobles
que van envoltar la ciutat i que des del 1897
van ser annexionats.

UN CENTRE DE RECERCA MOLT ACTIU
A banda de ser un arxiu de referència, el cen-
tre col·labora activament en la dinamització
de la vida associativa andreuenca i assessora
tothom qui cerqui coneixement sobre la his-

tòria de Sant Andreu. Precisament amb l’ob-
jectiu de divulgar coneixements i fer-los arri-
bar al màxim de gent possible, organitza
regularment activitats populars diverses,
com ara la publicació de la revista Finestrelles. 

També programa conferències, cursos
d’història i d’humanitats, itineraris guiats per
historiadors del centre o exposicions, entre
les quals destaquen les dedicades a la ne-
vada del 1962, a la festa major de la població,
a la guerra de Successió espanyola arran del
300 aniversari del setge de Barcelona del
1714 i a la figura de l’historiador i capellà
Joan Clapés en els 75 anys de la seva mort.
L’entitat també és capdavantera de l’home-
natge a Ignasi Iglésias, efemèride que es
porta a terme al voltant de la commemoració
de la seva mort, cada 9 d’octubre.

Escola i planter 
de joves músics 

Qualsevol estudiant té com a re-
ferència el Conservatori de Mú-
sica de Barcelona, al carrer Bruc,
110. Aquesta institució té una
llarga trajectòria dedicada a la
docència de la música i, de fet, va
néixer per nodrir la Banda Muni-
cipal de Barcelona. L’any 1928 es
va instal·lar a la seu actual, en un
dels xamfrans que hi ha entre els
carrers del Bruc i de València, en
un edifici signat per l’arquitecte
municipal Antoni de Falguera. 

ENSENYAMENT PÚBLIC
Seguint el model d’altres ciutats
europees, l’Ajuntament de Bar-
celona va impulsar, a principis
del segle XX, l’Escola Municipal
de Música amb l’objectiu de ga-
rantir un ensenyament públic i ri-
gorós dels estudis musicals. Al
mateix temps va néixer l’orques-
tra municipal, que s’alimentava
dels alumnes més destacats. Pos-
teriorment, el centre va traslla-
dar-se a un edifici més solemne,
amb dues torres a la façana prin-
cipal que conjuguen els estils
modernista i noucentista i un
estil on s’aprecien influències de
l’arquitecte Puig i Cadafalch. 

L’any 1944, un decret del go-
vern espanyol va convertir l’Es-
cola en Conservatori Superior i
va esdevenir l’únic centre públic
de Catalunya on s’impartien es-
tudis d’aquest nivell. L’any 2000
va passar a impartir estudis de
grau mitjà i des de l’any 2004 és
el Conservatori Municipal de
Música de Barcelona.

Eixample
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Teatre Música Pelis i sèries

“Viatge”a Egipte
L’Ideal, el Centre d’Arts Digitals de Barcelona, va inaugurar

el 15 de setembre la seva nova gran exposició: Tutanka-
mon, l’experiència immersiva. Es tracta d’una mostra en

què els visitants es poden endinsar en l’antic Egipte i viu-
re de prop la mitologia, la cultura i la vida quotidiana d’u-

na de les civilitzacions més rellevants de la història. En
aquesta exposició, el protagonista és Tutankamon, al qual
es pot sentir “parlar” gràcies a la col·laboració del cantant

Triquell, conegut pel programa Eufòria de TV3, 
que ha cedit la seva veu a l’emblemàtic faraó egipci. 

W O O D Y  A L L E NQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Llibres

| Lies of P
Pinotxo es converteix en un personatge d’aventures en aquest joc on hauràs

de salvar la ciutat de Krat. Disponible per a PC, PS 5 i Xbox Series X/S.
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És un dels cineastes més coneguts del món,
però aquests dies ha visitat Barcelona per

mostrar un altre talent. Woody Allen (Nova
York, 1935) va inaugurar el 18 de setembre
el 55è Voll-Damm Festival de Jazz de Barce-

lona al Teatre Tívoli, on va oferir un segon
concert l’endemà. El director de cinema va
tocar el clarinet acompanyat de la New Or-

leans Jazz Band. Hores abans del concert del
dia 18, però, Woody Allen va aprofitar per

promocionar la seva darrera pel·lícula, Golpe
de suerte, en un hotel de la ciutat. Abans que
arribés a la roda de premsa, una persona de
l’organització va avisar els periodistes pre-

sents que no fessin cap pregunta ni sobre el
moviment Me Too ni sobre Luis Rubiales.

Això explica la mena de polèmiques que en-
volten el cineasta des de fa anys.

Famosos

Ser un dels grans noms del cinema mundial
Tot i que també són conegudes les seves polèmiques

Inaugurar el Festival de Jazz de Barcelona
Amb un recital de clarinet acompanyat de la New Orleans Jazz Band

Tothom pendent
Molt comentat el fet que es prohibís preguntar-li per Rubiales

Una psicoterapeuta repassa les reper-
cussions d’un cas extrem: la filla de vuit
anys de la seva pacient vol posar-se pits.
A través d’una circumstància que pot sem-
blar-nos aberrant i anormal, ens convida
a revisar la nostra cultura. Quan, i com, co-
mences a adonar-te que la teva moral està
sent dirigida per la cultura popular?

Al Teatre Akadèmia de Barcelona.

Bèsties
Monica Dolan

Corsé (Vida Records) és el tretzè àlbum de
la compositora i pianista Clara Peya, que
va publicar aquest nou treball discogrà-
fic el 15 de setembre i el va presentar al
Mercat de Música Viva de Vic. El disc in-
clou tretze cançons, cadascuna de les
quals està cantada per un cantant dife-
rent: Ferran Palau, Sílvia Pérez Cruz, Albert
Pla i Salvador Sobral en són alguns.

La Teresa espera pacient l’arribada de l’In-
quisidor per ser jutjada. De la seva visita
i de les seves paraules dependrà el seu fu-
tur: llibertat, presó o foguera. La nova pel·lí-
cula de Paula Ortiz és una adaptació de
l’obra de teatre La lengua en pedazos de
Juan Mayorga, basada en la figura de San-
ta Teresa de Jesús, també coneguda
amb el nom de Santa Teresa d’Àvila.

Teresa
Paula Ortiz

Corsé
Clara Peya

Una dona en crisi s’instal·la en una casa
a les muntanyes amb l’esperança de re-
fer-se escrivint en solitud. No preveu, però,
que les persones ferides es reconeixen i
s’ajuden, i és així com serà acollida per una
família després d’una vivència colpido-
ra. Conversa rere conversa, l’escriptora re-
construirà una història familiar que és un
cant d’amor a la vida al Pirineu.

Massa deutes amb les flors
Iolanda Batallé
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

PROCESSATS

Els processos industrials i el transport fan que els aliments
deixin una petjada mediambiental molt més gran    

PROXIMITAT

PETJADA

SOSTENIBILITAT

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
Són prou coneguts els efectes saludables de la dieta mediterrà-
nia, però ara un estudi elaborat per diversos centres de recerca
espanyols ha confirmat que la dieta mediterrània també pot
contribuir a millorar la sostenibilitat mediambiental. Tot reduint
el contingut d’aliments ultraprocessats en la dieta, podem dis-
minuir la petjada mediambiental associada a l’alimentació. 

Els aliments ultraprocessats són productes que contenen ad-
ditius i conservants. Acostumen a contenir pocs nutrients i, en
canvi, tenen un contingut elevat en greixos, sucres i sodi. Els
processos industrials que afecten aquests productes no només
els fan menys saludables, sinó que, segons l’estudi publicat a
Science of The Total Environment, també fan augmentar el con-
sum de recursos naturals, com ara l’ús de la terra, l’aigua i l’ener-
gia. També augmenten les emissions de gas amb efecte hiver-
nacle a conseqüència del transport fins a les fàbriques de pro-
cessament i, després, fins als consumidors finals. En canvi, la die-
ta mediterrània, rica en aliments naturals i, per definició, en pro-
ductes de proximitat, redueix l’impacte mediambiental i és una
bona estratègia per reduir les emissions de gasos.         

La dietamediterrània, més sostenible

Els aliments processats contenen additius i conservants,
tenen pocs nutrients i un contingut elevat en greixos  

Les claus

La dieta mediterrània i el consum de productes de proximitat
garanteixen la reducció dels gasos d’efecte hivernacle

La reducció d’aliments ultraprocessats a la dieta
contribueix a la protecció del medi ambient  
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